

Inhalt

Michaela Žáková

- The First Lady of Charity. The Philanthropic Activities of Austrian Noblewomen in the Late Habsburg Monarchy, on the Example of Pauline, Princess Metternich 358

Christoph Streb

- Soziale Fäden. Visionen sozialer Vernetzung um 1900 und die Genealogie der Netzwerkgesellschaft
Social Threads. Representations of Social Networks around 1900 and the Genealogy of the Network Society 380

Sabine Hanke

- Imperialismus in der Provinz. Eine Kulturgeschichte des Zirkus in Deutschland (ca. 1918–1945)
Imperialism in the Province. A Cultural History of the Circus in Germany (c. 1918–1945) 407

Ariane Leendertz

- Außenpolitik nach dem Strukturbruch. Das 1980s Project und die Grundlegung der Global Governance
Foreign Policy after the Structural Shift. The 1980s Project and the Foundation of Global Governance 434

Literaturbericht

Stefan Rinke

- Die Konquista Mexikos in postkolonialen Zeiten. Alte Debatten und neue Ansätze nach 500 Jahren
The Conquest of Mexico in Postcolonial Times. Old Debates and New Approaches After 500 Years 464

Maren Möhring

- Von Mangel und Überfluss. Ökonomische Knaptheitskonzepte vom 16. Jahrhundert bis zum Anthropozän
Of Scarcity and Abundance. Concepts of Economic Shortage from the Sixteenth Century to the Anthropocene 473

Monique Scheer

Geschichte als Konversionskette. Das Weiterdenken historischer Agency
in „Floating Coast“

History as a Chain of Conversions. Rethinking Agency in „Floating
Coast“ 487

Jürgen Osterhammel

Trigger Warnings. Über Wolfgang Knöbls „Die Soziologie vor der Ge-
schichte. Zur Kritik der Sozialtheorie“

Trigger Warnings. About Wolfgang Knöbl's „Die Soziologie vor der
Geschichte. Zur Kritik der Sozialtheorie“ 498

Wissenschaftliche Nachrichten**Dietrich Beyrau**

Nachruf auf Dietrich Geyer (1927–2023)

In Memory of Dietrich Geyer (1927–2023) 513